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KAKO SE RODIO SVETI SAVA
 Za vreme zidawa Studenice dopadne se car Nemawi neka 

vrlo lepa devojka iz okoline i on za`eli da je dobije. Kad to 

saznadu kalu|eri, koji su se odnekuda tako|e bili tu dok se ma- 

nastir zidao, re{e da ga sa~uvaju od greha. Odmah naru~e da 

do|e carica, ka`u joj za{to su je pozvali i u ve~e je podmetnu 

caru umesto one devojke. Car misle}i da je to ona devojka provede 

s wom do zore. U zoru mu ona potra`i zlatan prsten s prsta, da 

bi ga se imala po ~emu se}ati, i on joj ga dade. Za tri godine 

grade}i manastir Nemawa nikako nije i{ao ku}i, niti je vi|ao 

carice. A ona devet meseci posle one no}i rodi mu{ko dete. Kad 

~uje Nemawa, da je carica rodila poru~i joj da ga ne ~eka, jer }e 

je, ako je zate~e kod ku}e, za neverstvo pogubiti. Ali ga ona nije 

poslu{ala, nego kad do|e car ku}i ona mu pokaza prsten i ispri~a 

sve, kako se bila dogovorila. Mu{ko dete, koje se Nemawi tad 

na{lo, bio je Sveti Sava.

SVETI SAVA I DVA SUPARNIKA
 Zauzeo seqak seqaku komad zemqe, a o{te}eni do{ao Sve-

tom Savi na ̀ albu. Kad je Sveti Sava ~uo i razumeo ̀ albu, pozove 

otmi~ara i posavetuje ga, da na lep na~in vrati zauzetu zemqu 

svome susedu i da se pomire, pa da `ive kao ro|ena bra}a. Kad 

ovaj nije hteo nikako na to da pristane, onda ga Sveti Savo odvede 

u jedan plodni kraj zemqe, pa mu rekne: „Kad ho}e{ da ima{ 

{to vi{e zemqe, onda evo ti; idi, i koliko god bude{ danas 

opkolio zemqe u 

ovom pustom plo-

dnom kraju, toli-

ko }e tvoje biti; 

samo pazi dobro, 

da mi u sun~ani 

zahod bude{ ta~-              

no na ovome mes- 

tu, odakle pola-

zi{, ina~e na 

tebi glave ne}e 

biti.“  
 I zape oti-

ma~ i grabqivac. 

Zape da tr~i oko 

lepog imawa, iz 

petnih `ila. Te 

hajde da opkoli i 

ovu lepu livadu, 

pa i ovaj veliki 

gaj, pa i ovaj 

vo}wak, pa onaj vinograd, pa ovu wivu, pa onaj pa{wak, pa ovo pa 

ono... I tako je siromah, bez du{e, tr~ao gladan i `edan, bez od-

mora, vas dugi letwi dan. Sunce je ve} po~elo za brda da zapada, 

a on je, bednik, jo{ opkoqavao travokosne makve i guste jelake. 

A kad je ve} bio blizu mesta, odakle je po{ao, sunce je ve} bilo 

za{lo. Od velikog umora, on je pao i izdahnuo, ne do{av{i do 

belege odakle je potr~ao.

 

SVETI SAVO GRADI PROZORE
 Po|e jednom Sveti Sava da u~i narod pobo`nosti i vjeri. 

Idu}i po svijetu nai|e na qude gdje sa ~etiri vola unose sv-

jetlost u ku}u. On ih zapita : „[ta radite to bra}o?“– „Evo 
na~inismo ima tri dana ku}u, pa nikako se u sobama ne vidi. “ 
– „Tri dana sa  ova ~etiri vola unosimo svjetlost, pa svejednako. 

Do pred vrata se vidi, a kad u ku}u mrak. “  Sveti Sava se pomoli 

Bogu te im re~e: „E, qudi bo`ji,  treba na~initi prozore, – evo 

ovako. “  Pa im onda na~ini prozore, a oni mu se mnogo zahvale.

SVETI SAVA I PUSTIWAK
 Putovao Sveti Sava la|om po vodi. Do{av{i pod neku obalu 

opazi ~oveka, pustiwaka, gde preska~e preko jame, pa kad presko~i 

na jednu stranu rekne: „Ovo Bogu“ , a kad se povrati natrag rekne: 
„Ovo meni“ , pa sve tako. ^ude}i se Sveti Sava wegovom poslu, 

zapita}e ga, {ta to radi, na {to mu ovaj odgovori, da se moli 

Bogu. Tu ga Sveti Sava pou~i, kako se Bogu treba moliti, a ne kako 

on to ~ini, i nau~i ga „O~e na{“ Sveti Sava onda sjede na la|u i 
ode daqe. ^im je Sveti Sava oti{ao, pustiwak zaboravi molitvu, 

te stade tr~ati po vodi za Svetim Savom i vikati: neka ga jo{ 

jedan put pou~i molitvi, jer je zaboravio. Sveti Sava, vide}i da 

pustiwak ide po vodi kao po suhu, odgovori mu: „Kad tebe dr`i 

voda s tom molitvom, tebi boqa i ne treba. Stoga se moli kao i 

dosad! “ 
SVETI SAVA PROKLEO ^OVEKA

  Uhvati Sveti 

Savo  jagwe, pa ga 

hitne preko crkve. 

Dok je ono padalo, 

ovca se ne be{e ni 

s mesta maknula. 

Po{to jagwe pade 

na zemqu na noge,

Sveti Savo ga bla-

goslovi, da proho- 

da odmah,  ~im se

ojagwi. Tako je ba-

cao i ostale `ivo-

tiwe; pa koja je 

dole pala na noge,  

tu je blagoslovio, 

da odmah po|e, 

a koja nije, tu je 

osudio da prohoda 

tek posle du`eg 

vremena iza  ro- 

|ewa.– Kad je svr{io sa svima, do|e red na ~oveka. Ali kad 

uze dete od `ene, ona }e mu: „ ^ek Boga ti, da se ne ubije! “– pa 

otr~a na drugu stranu crkve, te do~eka dete u krilo. Sveti Sava 

se veoma naquti na to, pa joj re~e: „Nosi}e{ ga tako u krilu naj-

mawe godinu dana. “  Stoga dete ne mo`e prohodati pre godine.

 

Sveti Sava u narodnom predawu

В. Ћоровић:”Свети Сава у народном предању“ 
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Медијска промоција пројекта реформе школства  почела је у нашој школи 28. октобра 2002. године. 
У овом пројекту учествује шест школа из шест градова Босне и Херцеговине, а међу њима и Гимназија, 
као представник града Бањалуке. Промоција је обухватила прес конференцију на којој су изложени 
циљеви и неопходност реформи у образовању, округли сто на исту тему, изложбу слика, као и посјету 
школским часовима. Промотери тога дана били су ученици 100. генерације Гимназије (ученици трећег 
разреда). Овај пројекат финансирају ОПС и ОСЦ. На промоцији је промовисана и публикација Мој став 
је важан у којој су забиљежени резултати истраживања квалитета и објективности наставе, као и односа 
професор – ученик – родитељ. Реформа школства би, према закључцима промоције, морала да обухвати 
реформу наставног плана и програма. Стручне школе би требало да дају примат практичном раду, а 
наша школа  треба да прати стандард гимназија широм свијета, што захтијева нове методе рада, као и 
модернију техничку опрему. Колико ће  ових планова  угледати свјетлост дана, остаје нам да видимо, 
надамо се, у скоријој будућности.  
                                                             

Reforma,ae,f.(lat)–промјена 
постојећег  стања не мијењајући
му суштину, побољшање 
 
 С обзиром да је прошао један 
мучни период наше историје, ред
је да се све удеси тако да га се 
више нико не сјећа. Да нам буде 
боље! Елем, школе – расаднике 
марксизма би требало најприје 
мијењати; оне више не могу да 
припремају младе људе за „реа-
лни свијет”.
  И тако се Министарство прос-
вјете прихватило реформе: 
 Најприје су састављени уџбе-
ници, од којих неки уопште не 
одговарају плану и програму, па 
тако ничему не служе. Осим што 
су штампани латиницом, већина 
уџбеника је иста као и они из 
братског нам Завода из Београда. 
То се у савременом свијету зове, 
ваљда, плагијат. Али, наравно, 
све нек’ нам је по новом.  
 Медијска кампања за реформу 
школства под слоганима: „Сви за 
школу, школа за све! и „Добру 
школу граде сви, придружите се 
и ви!”, почела је у бањалучкој 
Гимназији поводом стоте генера-
ције ученика. Ученицима и већи-
ни професора, никад није пред-
стављена замисао о томе како ће 
изгледати реформисана школа, 
осим што ће, наравно, бити боља 

од претходне. Па да видимо како
ће, отприлике, изгледати наше 
школство у (не)догледној будућ-
ности:
1. Основна школа
Од наредне школске године у њу
ће се полазити са шест година и 
трајаће девет година; информа-
тика и енглески су обавезни. 
2. Средња школа
Учионице ће се састојати из 
три дијела (кабинет, просторија 
са рачунарима и професорова 
просторија). У настави ће профе-
сору (вјероватно) помагати тех-
ничар, задужен за презентације 
на рачунару; увешће се интерак-
тивна метода наставе, као и при-
јатељски однос професор – уче-
ник; ученик ће (напокон!) бити 
слободан.
— Стручне школе
Биће пет обавезних  предмета:
матерњи језик (који? не зна се!), 
страни језик, физичко васпитање, 
математика, информатика, у које,
наравно, не спадају историја и 
географија – поготово не нацио-
нална (без обзира што је historia 
magistra vitae).
 План и програм за први разред 
трећег степена образовања је 
овакав:
а) три мјесеца: учи се јављање 
на телефон, понашање у пошти,  
„узгаја” се дух толеранције;

б) три мјесеца: његовање фине 
комуникације, ученици су упоз-
нати с тим да не постоји нетачан 
одговор (као  и професори);
в) три мјесеца: упознавање са 
књижевношћу и књижевним ро-
довима и врстама (осим са еп-
ским пјесмама)...
— Гимназије
Градиво ће се умањити за једну 
трећину (ипак, нове читанке има-
ју шездесет пет умјесто четрдесет 
пет дјела); увешће нам (можда) 
изборне предмете. Иначе, све 
остаје исто, јер неће нам штетити 
ако знамо ријеку више у Африци. 
„Ипак смо ми будући академски 
грађани!” У процес реформе гим-
назије треба да уђу до 2010.год.
3. Универзитет
Неће бити пријемних испита, биће 
уведен тзв. систем бодовања и 
степеновања — као на Западу. 
 Високи представник је у свом 
говору навео три главне ствари 
за које ће се посебно залагати, а 
међу њима је и мијењање школ-
ског система. Није да ми ученици 
нисмо за реформу. Јесмо, али зар 
баш морамо у неким стварима 
ићи из крајности у крајност? Зар 
нема могућности да направимо 
системе без сталног угледања на 
Запад? На почетку бјеше ријеч, а 
на крају?

Aktuelno

Reforma {kolstva

REFORMA – PROFORMA

С. К.

Игор Маглов IV8
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Оно што видим - заборавим,
видим и чујем - разумијем,

оно што видим, чујем и дискутујем - памтим,
а оно што видим, чујем и направим - знам.

 Интерактивно учење је метод учења у коме 
су сви учесници једнако важни. Процес учења се 
одвија уз помоћ наставника који помаже ученицима 
да сами изводе закључке
кроз спонтану размје-
ну мишљења, ста-
вова и искустава. 
Ова метода обраде
наставне јединице 
се заснива на потреби да се
ученицима не излажу или об-
јашњавају чињенице, проблеми, 
догађаји и не изводе закључци већ
да наставник размјењује са учени-
цима информације те да заједнички 
дају приједлоге рјешења и закључака. 
Да би се ова метода примијенила у 
настави, веома је битна додатна обука 
и припрема наставника и ученика. 
Интерактивно учење омогућава да 
ученик буде субјекат наставног про-
цеса, а не објекат.  Кроз групне вје-
жбе ученици врше анализу одређених 
проблема и дају приједлоге својих 
рјешења. Након презентације рада 
по групама врши се селекција прије-
длога и ученици уз помоћ наставника 
изводе закључке. 
 Користећи методе brainstorm  наставник успијева 
да у току цијелог часа одржава пажњу ученика. 
Ученици имају осјећај да им се ставови не намећу 
и нису пасивни посматрачи већ креатори наставног 
процеса. Резултат тога је да се код ученика развија 
способност критичког размишљања, одговорност 
и мотивација да заједно са наставником остваре 
циљеве заданог часа. У одређеним дијеловима 
свијета  овај метод се увелико примјењује. О 
интересовању за тај начин рада нам указује 
чињеница да постоји преко два милиона web site – 
ова и то је већина о интерактивном, компјутерском 
учењу.
 У нашој школи постоји велико интересовање 
за ове методе учења и морамо признати да 
професори, који су се одлучили за овакав 
вид рада, веома успјешно обрађују наставну 
јединицу. Тако се нпр. професорица географије 
Мрђен-Ђуђићева одлучила да је најбољи начин 
упознавања јапанских и кинеских обичаја управо 

у интерактивном раду. Тако смо на један од часова 
донијели разне материјале и правили одређене 
симболе ових двију култура. Тај час је био веома 
занимљив, и што је најважније, веома поучан. 
Обрада наставне јединице је подразумијевала 
и писање хаику пјесмица. Овакав вид учења је 
проузроковао разне расправе и мишљења што је 
веома позитивно.
 Увијек је важно имати супротстављена мишље-
ња, јер се једино тако може постићи нешто квали- 
тетно. На вама читаоцима је да одлучите да ли 
бисте више вољели да наставите школовање по 

садашњим методама или да се отиснете у нешто 
непознато. На крају, никада нећете знати какво је 
што и какве вам ствари доноси ако то не пробате, 
зар не?

Aktuelno

   

 У то вријеме Гимназија је била елитна школа. При-
премала је не људе за производњу, већ будућу интели-
генцију. У том смислу је подешен и начин школовања, 
дисциплина, односи!
 Да би неко био прави интелектуалац, он мора да 
ради. Лијењ и онај ко није интелектуално радознао – 
нема ту шта да тражи. Закон о средњим школама донесен 
31. VIII 1929. у свом члану 54 предвиђа: Искључење из 
школе због слабог успјеха. То значи да на полугодишту 
ђак може да има највише четири слабе оцјене! Ако има 
пет и више слабих оцјена, искључује се због слабог 
успјеха! Законодавац је полазио од тога да такви или 
неће или не могу да уче. Ако неће, нека иду напоље и 
не сметају другима, а ако не могу, нека не губе вријеме 
у илузијама да ће бити оно што објективно не могу, већ 
да иду за времена на занат или њиховим могућностима 
прикладну школу...
 За вријеме Аустро-Угарске оцјене за учење су биле: 
одличан(5), врло добар(4), добар(3), довољан(2) и не- 
довољан(1). То је било тако и првих година нове држа-
ве. Али, Закон о средњим школама од 31. VIII 1929. то 
пооштрава овако: одличан(5), врло добар(4), добар(3),
слаб(2), рђав(1). Дакле, двојка је као и јединица не-
пролазна оцјена.  Уз то иде упутство професорима како 
да оцјењују. Да видимо: „Оцјену пет дати оном ко одли-
чно позна градиво, а тако се и изражава. За не баш из-
врсно знање и изражавање дати оцјену четири. Ко осре-
дње позна градиво, а тако се и изражава, треба да добије
оцјену три. Ко врло мало зна добиће два, а ако нема 
појма – један.“ Видимо да се полагала пажња култури 
говора и добром изражавању.
 Милутин Вујић, Никола Зељковић: „Сто година 
бањалучке Гимназије“ (Бањалучка Гимназија од 1918. 
до 1941. године“) 

INTERAKTIVNA NASTAVA U 

NA[OJ [KOLI

Ирена Вујасин, Тилиа Богдан II4

У то вријеме Гимназија је била елитна школа. При-

GIMNAZIJA NEKADA
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 Тишина. Ученици сједе на мјесту, понав- 
љају јучерашње градиво. Чује се тек покоји 
шапат. Нема непристојних коментара, гласног 
жвакања нити упадица. Сви са пажњом слу-
шају професорово предавање. Wегов труд 
награђује море подигнутих руку. Ни мува 
не ремети концетрацију ученика. Савршен 
час... Можда у професоровим мислима! У 
стварности је то „мало“ другачије...
 Зврррррр! Звоно безуспјешно покушава 
да надјача непрестано чаврљање дежурних 
трачара:
„Јеси ли видјела како се она ошишала?“
„Ма, пусти то, него онај из I8... “
„Хеј, дјевојке,  о’ладите, учите мало! Пита 
профа трећи час!“ , огласио се и одјељенски 
штребер.
„Ево га, иде! Иде професор!“
И, дошао је...
„Редари?“ , чуло се још са врата.
„Пита сто посто, чим штеди вријеме“ , поми- 
слила сам премотавајући у себи свој лајт–
мотив „Хотел Калифорнију“: „Да ли је још 
неко то примјетио? Не, не би се рекло. “
Иза мене је текла расправа:
„Ја му лијепо кажем да је Хајден Кристенсен 
љепши од Фредија Принца Јуниора... “

То ме није довољно интересовало да бих се 
укључила у разговор.
„А Рома? Шта је Рома урадила јуче?“
Ово је већ интересантно...
„Па, добро. Данас би могли да утврђујемо“, 
почео је уобичајено професор.
„Ви знате да ће ускоро тромесечје, а немате 
оцјене... “
„Знала сам!“ Нисам била сигурна треба ли да 
ликујем због тога.
„Предсједниче! Ало! Хајде, реци му!“ , одје-  
кивало је са свих страна.
„Па, овај, професоре“ , замуцкивао је одје-
љенски предсједник, „ми смо, знате, имали 
писмени из математике, данас. Нисмо се баш 
најбоље спремили, па, ако можете... “
„Знам, сљедећи час. И увијек сљедећи час! 
Скоро да уопште немате оцјене из мога пред-
мета!“ , испрва је био изнервиран професор. 
Послије краће паузе ипак је рекао:
„Па, добро, математика је математика!“
 Добри, стари профа! Увијек нам помаже. 
И поново галама, прича и непажња. Некада 
ми је жао професора. Можда им ипак 
понекад треба приуштити онај час из снова. 
А до тада...

Разред: „Маглове, ајд’ се јави
              биологију!“
Игор Маглов: „Не могу, нисам научио за 
          пет. Научио сам за чет’ри, бојим
          се добићу кеца.“

                    !
Професор: „Јесмо ли ми одговарали ово 
             XV вјежбање?“
Разред: „Јесмо!” (Нисмо)
Професор: „А кад!“ 
Бојана: „Прошли час, кад вас није било.“

                    ! 
Ученица одговара српски. 
Професорица пита: „Одакле си ти?“ 
Ученица : „Из Интерпретација”, одговара
             мислећи да је пита одаке је
             учила.

Бојана Стошић I 10

Час психологије - тема: видовитост
Ученик: „Професорице, имамо и ми 
једног видовњака у разреду. Мој колега је 
видовит. Прије него што устане да одго-
вара, увијек предвиди да ће добити један.“

                               !
Професор : „Извините што причам 
              устима.“
                               !
Професор: „Ја ћу сад изаћи, а  ви будите             
            као да мене нема.“

    !
Ученица одговара лектиру „Ромео и 

Јулија“: „Јулија је попила отров и ујутру 
се пробудила мртва.“

!
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Свима нама су већ добро 
познате приче о реформи 
школства. Резултат тих 

прича је жеља и ученика и про- 
фесора да буду дио неког идеал-
ног школског система. Можда 
нешто као из америчких филмо- 
ова? Не знам колико је ова чи- 
њеница позната: четири ученика
бањалучке Гимназије провели су 
љетос шест седмица у Чикагу.
 Сви гимназијалци су имали 
прилику да виде плакат Post-
conflict фондације на огласној 
табли школе већ у априлу ове 
године. Само, ко још гледа шта 
је на огласној табли! Стога је број 
ученика који су се пријавили био 
чак 7!  Углавном, сви смо прошли  
тест из енглеског и интервју са 
директором фондације, Скотом 
Лангом. Резултати су стигли 
десет дана касније и били су 
сљедећи: из Гимназије иду 
четири ученика: Бранка 
Грбић, Јелена Доброта, 
Марија Јокић и Божи- 
дар Шикањић. Осно-
ва програма је била
да што више нау- 
чимо о америч-
ком правном си-
стему, инфор-
рматици и 
б и з н и с у , 
да обиђемо 
знаменитости Чикага и околине 
и да се добро забавимо. Након 
више од 24 часа путовања, чека-
ња на аеродромима у Загребу, 
Амстердаму, Минеаполису, у Чи- 
каго смо стигли 9. јуна, касно 
увече. 
 Illinois Institute of Technology 
на ком смо имали предавања 
налази се у самом центру Чикага. 
То је један од најпрестижнијих 
приватних колеџа. Сама зграда
има десет спратова, од којих чак
четири припадају библиотеци. 
Наравно да су учионице опрем- 
љене савременим уређајима за 
праћење наставе. 

  

 Двије седмице смо имали 
предавања из Америчког права. 
Најприје су нас упознали са 
основама и историјом америчког 
правног система, а затим смо 
учили најважније амандмане 
америчке библије права – Устава.  
Американци су народ свјестан 
својих права и то знају често 
да злоупотријебе, тако да има 
случајева да те комшија тужи 
што гране твог кестена извирују 
у његовом дворишту. Ми смо 
проучавали само оне случајеве 
који су дошли до Врховног суда, 
већином  везаних за повреду 
људских права и слобода. 
 Друге двије седмице преда-
вања су кренула у сасвим но-
вом правцу. На реду  је
била информа-
 

тика. Учење HTML–а и веб 
дизајна требало је да нас уведе  
у прављење веб презентација. 
Међутим, оно на шта нису рачу- 
нали је наш однос према школи. 
Тако је већина, умјесто да прати 
предавања, провјеравала мејл, 
сурфовала  или играла игрице.  
 Посљедње двије седмице има-
ли смо предавања из маркетинга 
и бизниса. Она су била најмање 
занимљива јер су нам се профе- 
сори сваки дан мијењали.  
 Оно што ми се посебно сви- 
дјело је однос између ученика и 
професора, права и слободе које 
ученици тамо имају, а о којима 

ми овдје можемо само сањати. 
Морам признати да смо помало 
и злоупотребљавали та права, 
па су неки од нас неријетко и 
спавали на часу (столице су веома 
удобне). Начин организовања 
наставе се разликује од нашег 
као небо и земља. Иако се наши
професори разбацују термином 
интерактивне наставе, све се  
своди на то да они причају, а 
ми слушамо. Тамо је жеља за 
доказивањем доминантна у од- 
носу на наш какав-такав колек- 
тивни дух, па је све на принципу 
уради сам и буди примјећен, а 
све у циљу добијања што бољих 
препорука. 
 То је била прича о приватном 
колеxу на ком смо ми били.  
Једном приликом смо отишли у 
посјету једној државној школи. 
Огромна зграда, вјероватно ло- 

шијег изгледа од било које на-
ше школе. Није било метал 

детектора, али опет, ни та- 
кве школе нису ријетке, 

само треба отићи мало 
јужније, у гето. Изне- 

надила сам се видје-  
вши професора са 

пиштаљком око 
врата, али то је 

начин да скре-
ну пажњу на 
себе.  

 Највећа разлика између школ-
ства у Америци и код нас јесте у
самом приступу ђака и професора. 
Већина њих схвата школу као 
нешто што је потребно за успјех, 
а професоре као средство да ос-
тваре своје циљеве. Међутим, 
њима је Америка центар свијета
и мало је оних који се са општим
знањем могу мјерити  са нашим 
ђацима. Било би идеално имати  
наше основно и средње образо- 
вање, а њихов универзитет. Ми 
смо то постизали до сада, а мо- 
жемо и убудуће. Стога је моје ми-
шљење: Америка – хвала, али, 
не хвала. 

Reporta`a

Amerika– hvala, ali, ne hvala!

Јелена Доброта IV6

Јелена Доброта у Америци



Januar 2003.8 ORFEJ 9Januar 2003. ORFEJ

Vijesti

   У вријеме када се већ 
стота генерација ученика 
(садашњи трећи разред) 
полако припрема да напу- 
сти учионице наше школе,
није на одмет да се подсје-
тимо на раније гимнази- 
јалце, од којих су многи 
постигли запажене резул- 
тате у науци, култури, 

спорту, привреди, политици... Свјесни да је 
незахвално издвајати било кога чијом ћемо 
кратком животном причом отпочети овај сери- 
јал и, свакако, без амбиција да правимо било 
какве „ранг листе“ , сигурни смо да нећемо по- 
гријешити да наш избор буде проф. др Раде 
Михаљчић, научник и универзитетски наставник 
са дјелом и ауторитетом признатим и далеко ван 
границе бивше Југославије.
 Рођен 1937. у поткозарском селу Јурковици 
код Градишке, основну школу завршава у Сиску 
и Котор Вароши, а нашу Гимназију 1955. године. 
Живот и жеђ за знањем су га из наших крајева 
одвели у Београд, гдје на групи за историју 
Филозофског факултета, завршава студије и, 

на истој групи, прије тачно четири деценије, 
постаје асистент, а касније, и професор на 
Катедри за националну историју средњег вије- 
ка. У ријетко плодној и успјешној научној и 
предавачкој каријери доказао се као аутор 
мноштва књига, научних и стручних радова, 
чланака и студија, првенствено о прошлости 
српске средњовјековне државе.  Из огромног  
броја његових радова на српском, њемачком 
и енглеском језику, издвојићемо само неке 
наслове Селишта, прилог историји насеља у 
средњовековној српској држави (магистарски 
рад); Крај Српског царства (докторска дисерта-  
ција); Јунаци косовске легенде; Лазар Хребе- 
љановић - историја, култ, предање; The bat-
tle of Kosovo in history and in Popular tradicion; 
Namnetragende Steininschriften in Jugoslawien 
von Ende 7. bis zur Mitte 13. Jahrhunderts (са 
Лудвигом Стајнофом); Историја српског народа, 
у десет књига (један од аутора).  Млађима је 
познат  првенствено као аутор уџбеника исто- 
рије.
   Добитник је Октобарске награде града 
Београда и Књижевне награде БИГЗ–а, а за ка-
питална дјела Енциклопледија српске историо- 
графије и Лексикон српског средњег века, у 
коауторству са академиком Симом Ћирковићем,   
добио је награду за научно дјело и истраживачки 
рад из Фондације „Браћа Карић“.          

З. П.
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PROF. DR RADE MIHAQ^I]

• Поновно окупљена редакција Орфеја

• Акција ОКЦ – а  „Једно дијете, један слаткиш“ наишла је и на велику подршку ученика бањалучке 
Гимназије. Велики број пакетића упућених у дом „Рада Врањешевић“ показао је да су гимназијалци 
спремни помоћи незбринутим пријатељима.

• У октобру мјесецу професори наше школе су ишли у Тузлу, гдје је одржан још један семинар у 
склопу пројекта „Образовање за мир“ . На семинару су били присутни учесници пројекта из цијеле 
БиХ.

• Још један дио наше школе је доживио „васкрснуће“ . Послије санације крова на ред је дошла 
сала за физичко васпитање. Реновирање је трајало око мјесец дана, а ученици дијеле различита 
мишљења око садашњег изгледа сале.

• Свјесни материјалних трошкова који су везани за недавно реновирање сале за физичко васпитање 
ученици апелују да управа школе хитно предузме потребне кораке око санације мокрог чвора.

• Захваљујући упорности и труду професора информатике Жељка Грбића Гимназија је за ову годину 
опскрбљена са око двадесетак рачунара, прикључених на интернет. Овим је настава информатике 
побољшана, а ученици су постали заинтересованији за овај вид науке.

• Традиција је наставqена! Ученици II крагујевачке гимназије узвратили су нам посјету (мада је 
тешко рећи ко коме узвраћа?). Дошавши у наш град крајем прошле године задржали су се свега 
два дана, али је и то било довољно за „бетонирање“ раније успостављеног пријатељства. Посјета 
Народном позоришту РС, парти у холу Гимназије, обилазак града (и дневни и ноћни) само су неке од 
активности којима су домаћини и гости били одушевљени. Након два бурна дана и две непроспаване 
ноћи Крагујевчани су се морали вратити у Шумадију, у њихов родни Крагујевац, а нас су оставили 
у нади за брзим поновним сусретом.
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Прве гимназије на свијету, 
настале су негдје око VII 
вијека п.н.е. у Спарти. Ос-

новао их је легендарни  Ликург. 
Gymnasion (gymnos–го, наг) је 
мјесто гдје обнажени ученици из-
воде гимнастичке вјежбе  за по-
сматраче, публику, а такође уче 
алфабет и рачун. Чак је и чувени 
филозоф Платон предлагао др- 
жави да основни облик образо-
вања  треба да буде физичко ва-
спитање, па је његова академија 
имала свој gymnasion. Он такође 
предлаже да најнижи облик об-
разовања буде физичко васпи-
тање, затим војно, и највиши об-
лик, теоријско образовање. Мо-
жда је због тога у нашој школи 
фискултурна сала у приземљу, 
зборница на првом, а учионица 
на другом спрату?! 

 Свуда круже гласине да су 
гимназијалци лоши спортисти, 
да се посвећују само учењу и да
не виде даље од књиге. Да је 
управо наша Гимназија извор 
талената, показују бројне дипло-
ме, награде, титуле, медаље и 
пехари њених ђака. Не само да 
има спортиста, већ они су прете- 
жно најбољи у својим дисципли- 
нама.  Зато се немојте чудити ако 
чујете и питања: „Како си прошао 
на турниру у ...?“ или „Како је са 
репрезентацијом?“… Не  треба  
заборавити ни оне који крију 
своје успјехе, али ево, и ова ре- 
реченица је довољна да се они 

препознају па им желимо срећу у 
даљем раду. Да гимназија заиста 
захтјева велики рад и да само 
најупорнији могу повезати ове 
двије ствари, показује и чиње- 
ница да се број спортиста,  идући 
од првог ка четвртом разреду, 
знатно смањује. Није  ријеткост 
да најуспјешнији спортисти на-
пуштају Гимназију, јер су за свој 
животни циљ одабрали да зара-
ђују за живот радећи оно што 
највише воле, било да је то шути- 
рање лопте, плесање или нека 
борилачка вјештина. Ова појава 
је заступљена како у првом тако 
и у четвртом разреду.
 У разговору са ученицима смо 
сазнали да се спортом почињу  
бавити из личног задовољства, и 
то обично у четвртом или петом 
разреду основне школе, значи 
са  десетак година, када су пуни 
енергије коју желе да искористе.
Доласком у средњу школу, саз-
ријевају, те се питају да ли је то 
заиста оношто  желе и у чему мо-
гу нешто постићи. Ту се налази и 
наша Гимназија која пружа могу-
ћност избора, али и адекватну  
едукацију оних који постају пу-  
пунољетне и зреле особе, спо-
собне да сами доносе одлуке. 
Велики је број ученика који су  се 
бавили неким спортом, али су у 
средњој школи одустали. Разлози 
су бројни: или нису могли да 

ускладе тренинге са школом, или
им је досадило, или их је нека 
повреда спријечила да буду сре-
ћни и задовољни оним што раде. 
Међутим, и поред ових препрека 
које се морају пребродити, сви 
ученици су се сложили у једном, 
а то је да их за спорт везују нај-
љепша искуства, јер многи од 
њих су поред освојених награда 
пропутовали по разним земљама 
свијета. Једна дјевојка је, сјећа-
јући се,  рекла: „Никад нисам би-
ла срећнија, него кад сам видјела 
себе на телевизији са дипломом 
у рукама и медаљом око врата. 
Родитељи су били поносни.“
 Истина је  да спорт проширује 
видике и да није све у учењу, али 
је још већа истина да су само 
добри и паметни ученици успје-
шни спортисти. 
 Жељели би да се наша школа 
бар мало угледа на спартанску, 
наравно, у погледу спорта. Гово-
римо о потреби да се уведе више
спортских секција и да се спорт-
ске активности ученика не своде

на оних 90 минута седмично, 
колико ми проводимо у школској 
сали. Препрека овоме је вјерова-
тно и наш образовни програм ко- 
који просто „вришти“ за рефор-
мама, које ће ученицима дати 
више слободе. Тако  ће се осигу-
рати  будућност спорта у Гимна-
зији, али и  шире. 

Sport

  Pametni u~enici–
  uspje{ni sportisti

Сандра Каурин, Срђан Кевац
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Ekskurzija

Матурска екскурзија у трајању од 21 дан
Далеке 1938. године – како смо сазнали из одобреног захтјева просвјетним властима упућеног од 
стране ондашњег директора Гимназије, Стеве Миладиновића (документ у Архиву Републике Српске, 
Фонд Краљевске банске управе Врбаске бановине, Просветно одељење, Државна реална Гимназија у 
Бањој Луци, бр. 319/38 од 21. марта 1938. године) – екскурзија за тадашња два одјељења (49 ученика) 
матураната бањалучке Реалке трајала је 21 дан, од 17. јуна до 7. јула 1938. године. И план екскурзије  
био је, морамо признати, богат и занимљив (иако није ријеч о дестинацијама у Грчкој или Шпанији):  
путовало се, уз једнодневна или дводневна задржавања, маршрутом Бања Лука – Приједор – Јајце – Са- 
рајево – Дубровник – Котор – Цетиње – Подгорица – Пећ – Приштина – Скопље – Краљево – Крагује- 
вац – Младеновац – Опленац – Београд – Бања Лука. План је очигледно и недвосмислено обећавао  
испуњење циља путовања – „упознавање историјских споменика и природних љепота наше отаџбине“, 
оновремене, свакако.                                                                                                           

 З. П.

Прологомена рјечнику екскурзије

Поредао сам их без икаквог реда, како ми је прво 
пало на памет, али ни Богу није важно којом се руком 
крстимо, тако да ми нико, надам се, неће замјерити 
што сам у свој рјечник прво уврстио Атину, послије 
ње плажу, затим Солун, на крају диско, а можда све 
то и обрнутим редослиједом. 
 
 1) ДОК СЕ ПРИПРЕМАМ I – Госпоћа Мајка, по обичају, 
диже дреку око моје четкице за зубе (ма, сад је била 
ту!), а ја размишљам о томе колико ћемо стварно 
трљати  „бијеле коке“  да  би  „истјерали“ задах чега 
већ не. Моје мисли су чак у Атини. Ко мари за вечеру 
и паковање!
 2) ДОК СЕ ПРИПРЕМАМ II – Када ћемо опет овако? 
Девет дана је за нама,  ’ајмо назад! Наредних годину 
дана евоцираћемо успомене, а на крају ћемо схватити 
(тек онда!) оно „...од колевке па до гроба...” Боље 
није  могло...
 3) ДОК ГЛЕДАМО МАКЕДОНСКА БРДА – Запита ли се 
ико гдје су овдје људи? Нема, па нема. А Дадо Топић 
је с толико љубави и снаге отпјевао „Македонију“! У 
чему је „цака”? Можда оно Шантићево: 
„... од своје мајке ко ће наћи бољу...”
 4) ДОК МИ СЕ СМИЈЕ СТЕВАН СИНЂЕЛИЋ – Или сам 
ја то уобразио? А лијепо сам га видио смије се и 
каже: „Ја ћу дати живот, отаyбино моја, знајући шта 
дајем и зашто га дајем!”
 5) ДОК ШЕТАМ АТИНОМ I – Љепота једна! Све уре-
ђено, одише миром, хранимо се њиме ( али се више 
сликамо!). Богиња Атина љепша него икад, Парла-
мент у свој својој величини (са ваше десне стране). 
А тек стражари... Сијевају блицеви, али ко мари? 
Они се не померају, не трепћу (мало лажем), не 
дишу (много лажем).
 6) ДОК ШЕТАМ АТИНОМ II – Фуј! Ти фармакоси да-
нашњега доба, жртвовани у име безнађа?! Троугао 
који сачињавају Омонија, Синтагма и Акропољ, њи-

хов је жртвеник. У том срцу Грчке потпаљује се 
ватра за част њихових душа. Шта их је натјерало на 
то ваљање по прашини, на ту фикцију? Доме, слатки 
доме! 
 7) ДОК ШЕТАМ АТИНОМ III – Радни наслов: ДОК 
ШЕТАМ АТИНОМ СА ПРИЈАТЕЉЕМ ТАРАБОМ... 
ОБОЈИЦА ИЗГУБЉЕНИ – До кога је не знам, али 
Тараба и ја смо се сами враћали у хотел (враћали 
– као да смо  знали гдје идемо!). Пролазећи кроз 
мрачне хаусторе, стегнутих песница,  срце ми је 
пумпало у ритму шест осмина, али су нас двије 
Гркиње спасиле и нас двојица те ноћи... Питајте 
Сању гдје јој је те вечери била мајица?
 8) ДОК БИРАМО – Стоја или „Рибља чорба”?!  Е, мој 
Стево, није ни теби лако!
 9) ДОК САМ НА АКРОПОЉУ – Кажу да богови бирају 
најбоље!
 10) ДОК НИСАМ БИО НА АКРОПОЉУ – Шта ли је то? 
Одговор: термин  број 9.
 11) САД БЕЗ ЗЕЗАЊА, НА АКРОПОЉУ – Шта ли то 
покушавам рећи? Чељуст (не зуб!) времена га је 
нагризла, али „тврд је орах воћка чудновата” .
 12) ДОК ЛОЧЕМО, ПАРДОН, ПИЈЕМО – Не сјећам 
се!
 13) ДОК ПЛАЋАМ 2  ЗА МЕТЕОРЕ – Мало је за сву 
ону љепоту, силину, духовност, спокојство...
 14) ДОК  СМО НА ПЛАЖИ – Милко покушава извести 
„маказице”, Михаела се маже „нечим”, Рајана је 
гладна, Nathalie покушава ући у хладну воду... 
Углавном се нема  шта мислити.
 15) ДОК ПЕВАМО „ЧОБАНЕ” – Нек се нађе (за неупу- 
ћене: Шта је то црно, има „стомак“ , добре „ципе” , 
а још боље „цвике” и „фриз” , мазимо га и пазимо и 
зовемо га... Како?)
 16) ДОК ПРИЧАМ ГОСПОЂА МАЈЦИ ОВО  – Све је 
у реду, али чим сам споменуо пиво, добио сам по  
глави.
 Горан Дакић IV9
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 Застајем  пред платнима неоимпресионисте Ван Гога. Стојећи пред сликама које обилују емоцијама и 
значењима, више нисам сигурна да ли их  само видим, или их, истовремено, и слушам и осјећам. Дивно 
је када посматрамо боје из којих можемо да читамо; било да се ради о интензивнијим тоновима попут 
жутих у слици „Сунцокрети“ или о хроматским односима жуто-плаве и црвено-зелене боје („Мост код 
Ланглоа“). Кренемо ли са површине ка унутрашњим слојевима, почнемо ли да тонемо у вртлог боја и 
виртуозних потеза, осјетићемо додир суптилне душе која се отвара пред нама.
 У почецима стваралаштва овог великана налазимо слике у уљу са мотивима пејзажа. Насупрот 
„Сунцокретима“ који одишу повјерењем и сигурношћу, на појединим сликама јављају се конвулзивни 
потези на платну гдје дуге и испрекидане линије и искривљене форме исказују његову узнемиреност. 
Овакво стање аутора уочљиво је у „Малинама“ , „Чемпресима“ , „Житним пољима“... Велики број слика 
Ван Гога говори о његовом односу са свијетом, док у основи стваралаштва доминира непрекидна потрага 
за изразом којим би био исказан сопствени идентитет. Отуда, аутопортрети заузимају значајно мјесто 
међу његовим дјелима.
 Начин разлагања боја, структура која тежи хармонији, код Ван Гога  превазилази технику и постаје 
суштина естетског. Његови ситни потези или чак тачкице много су топлији и искренији од технике неких 
других умјетника. Када смо код искрености, не могу а да не поменем „Бродић на Рони“ . За мене је то 
једна од најупечатљивијих слика, која по искрености цртежа и специфичној боји припада тренутку 
интензивне продукције и релативне умјетникове смирености.
 Потрага за идентитетом траје и даље. У том походу сви они који са платна могу да читају, који могу 
да осјете музику, а не само да је чују, и који, читајући поезију виде потпуне слике, они у огледалу 
умјетности виде себе, одраз своје душе и кроз умјетност живе.

   СТВАРНОСТ
 
     Оклевам,
 да прегризем језик,
 здробим главу,
 дам се ватри,
 једем траву.

 Оклевам
 да трчим сам,
 лижем грудве крви,
 спајам уз дах,
 будем први.

 Оклевам;
 али сад знам.
 Ловина сам, не лов.
 Плен сам, не зуб.
 Вода сам плов.

     Огњен Радовић IV7

Мисао је јача и чистија од свега

Cogito ergo sum, ријечи су Декартове, које само у једној реченици 
изражавју шта је мисао за свакога човјека. 
 Човјек је мисаоно биће и то је оно што га одваја од животиње. Свака 
мисао која се роди у човјеку је његова и може бити само њему доступна 
све до тренутка када осјети да треба с другим да је подијели. Мисао 
је оно што избија из човјекове духовности, не може се купити и тим је 
добрим дијелом сачувана од овоземаљских нечистоћа. Мисао, док је још 
скривена, доступна је само свом творцу. Али када се испољи ограничава 
мисаони простор других људи. 
То је можда проблем, али она је чиста и јака и одолијева разним притис-
цима. Она је алфа и омега, оно што човјека чини човјеком.

Зорица Микић III6

***
ВЈЕЧИТИ ОСМИЈЕХ СА УСАНА
СМАКНУТ
ПОГУБЉЕН СУДБИНОМ ПАТЊЕ
ЗАБРАЊЕНО ЈЕДИНО ВОЋЕ
ПРОКЛЕТСТВОМ НЕМОЋИ
УКЛЕТА ИШЧЕКУЈЕМ
УПАЛИМ ОЧИМА НЕ НАЗИРЕМ
ВРХОВЕ НЕДОСТУПНОСТИ
ПРЕВАРЕНА
НЕИЗДРЖЉИВО ЈЕ
РАСИПАМ СЕ
НА ОВОЈ ЂАВОЛСКОЈ ХЛАДНОЋИ

Дијана Гајић IV6

САН
Ловим те у мрежу

сопственим трепавицама,
гријем те врелином

мојих дланова,
одмарам се у сјенци

твога погледа,
кријем те тихо

   на љуљашци мога срца.
Дишем на путањи

твога рамена,
поклањам ти јастук
од мојих прстију,

дајем ти дугу
из мог погледа

и улазим неосјетно
у твоју душу.

Отплеши корак ил’ два
до мога јутарњег сна,
онога у касно јутро

  кад само још спавају дјеца
или овакви као ја.

Наћи ћеш себе тамо
 обасјаног дугиним бојама

 како шеташ мојим сновима,
њихов највјернији станар.
Покушај изаћи из тога сна

изађи као из прољећне
паукове мреже

и нећеш успјети.
Јер ти и ја

имамо нераздвојну
јаву и сан.

Рајковић Ања II1

Umjetnost

UMJETNOST KAO IDENTITET

Ана Комљеновић II4 

Застајем  пред платнима неоимпресионисте Ван Гога. Стојећи пред сликама које обилују емоцијама и 
значењима, више нисам сигурна да ли их  само видим, или их, истовремено, и слушам и осјећам. Дивно 
је када посматрамо боје из којих можемо да читамо; било да се ради о интензивнијим тоновима попут 
жутих у слици „Сунцокрети“ или о хроматским односима жуто-плаве и црвено-зелене боје („Мост код 
Ланглоа“). Кренемо ли са површине ка унутрашњим слојевима, почнемо ли да тонемо у вртлог боја и 
виртуозних потеза, осјетићемо додир суптилне душе која се отвара пред нама.

У почецима стваралаштва овог великана налазимо слике у уљу са мотивима пејзажа. Насупрот 
„Сунцокретима“ који одишу повјерењем и сигурношћу, на појединим сликама јављају се конвулзивни 
потези на платну гдје дуге и испрекидане линије и искривљене форме исказују његову узнемиреност. 
Овакво стање аутора уочљиво је у „Малинама“ , „Чемпресима“ , „Житним пољима“... Велики број слика 
Ван Гога говори о његовом односу са свијетом, док у основи стваралаштва доминира непрекидна потрага 
за изразом којим би био исказан сопствени идентитет. Отуда, аутопортрети заузимају значајно мјесто 
међу његовим дјелима.

Начин разлагања боја, структура која тежи хармонији, код Ван Гога  превазилази технику и постаје 
суштина естетског. Његови ситни потези или чак тачкице много су топлији и искренији од технике неких 
других умјетника. Када смо код искрености, не могу а да не поменем „Бродић на Рони“ . За мене је то 
једна од најупечатљивијих слика, која по искрености цртежа и специфичној боји припада тренутку 
интензивне продукције и релативне умјетникове смирености.

Потрага за идентитетом траје и даље. У том походу сви они који са платна могу да читају, који могу 
да осјете музику, а не само да је чују, и који, читајући поезију виде потпуне слике, они у огледалу 
умјетности виде себе, одраз своје душе и кроз умјетност живе.

   СТВАРНОСТ

     Оклевам,
да прегризем језик,
здробим главу,
дам се ватри,
једем траву.

Оклевам
да трчим сам,
лижем грудве крви,
спајам уз дах,
будем први.

Оклевам;
али сад знам.
Ловина сам, не лов.
Плен сам, не зуб.
Вода сам плов.

     Огњен Радовић IV7

Мисао је јача и чистија од свега

Cogito ergo sum, ријечи су Декартове, које само у једној реченици 
изражавју шта је мисао за свакога човјека. 

Човјек је мисаоно биће и то је оно што га одваја од животиње. Свака 
мисао која се роди у човјеку је његова и може бити само њему доступна 
све до тренутка када осјети да треба с другим да је подијели. Мисао 
је оно што избија из човјекове духовности, не може се купити и тим је 
добрим дијелом сачувана од овоземаљских нечистоћа. Мисао, док је још 
скривена, доступна је само свом творцу. Али када се испољи ограничава 
мисаони простор других људи. 
То је можда проблем, али она је чиста и јака и одолијева разним притис-
цима. Она је алфа и омега, оно што човјека чини човјеком.

Зорица Микић III6

***
ВЈЕЧИТИ ОСМИЈЕХ СА УСАНА
СМАКНУТ
ПОГУБЉЕН СУДБИНОМ ПАТЊЕ
ЗАБРАЊЕНО ЈЕДИНО ВОЋЕ
ПРОКЛЕТСТВОМ НЕМОЋИ
УКЛЕТА ИШЧЕКУЈЕМ
УПАЛИМ ОЧИМА НЕ НАЗИРЕМ
ВРХОВЕ НЕДОСТУПНОСТИ
ПРЕВАРЕНА
НЕИЗДРЖЉИВО ЈЕ
РАСИПАМ СЕ
НА ОВОЈ ЂАВОЛСКОЈ ХЛАДНОЋИ

Дијана Гајић IV6

САН
Ловим те у мрежу

сопственим трепавицама,
гријем те врелином

мојих дланова,
одмарам се у сјенци

твога погледа,
кријем те тихо

   на љуљашци мога срца.
Дишем на путањи

твога рамена,
поклањам ти јастук
од мојих прстију,

дајем ти дугу
из мог погледа

и улазим неосјетно
у твоју душу.

Отплеши корак ил’ два
до мога јутарњег сна,
онога у касно јутро

  кад само још спавају дјеца
или овакви као ја.

Наћи ћеш себе тамо
 обасјаног дугиним бојама

 како шеташ мојим сновима,
њихов највјернији станар.
Покушај изаћи из тога сна

изађи као из прољећне
паукове мреже

и нећеш успјети.
Јер ти и ја

имамо нераздвојну
јаву и сан.

Рајковић Ања II1

  кад само још спавају дјеца

 како шеташ мојим сновима,

  кад само још спавају дјеца

 како шеташ мојим сновима,

UMJETNOST KAO IDENTITET

Ана Комљеновић II4
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 Када петком зазвони за крај посљедњег часа, 
сви у глави имамо исту мисао: „Коначно је дошао 
викенд!” Петак долази тек послије звона,претход- 
ни дио тог дана једноставно је „вријеме проведено у 
школи“. Већина се онда запита:„Куда ћу вечерас?”
 Дакле, гдје излазимо ми гимназијалци? Прво 
питање је да ли уопште излазимо? Наравно да изла-
зимо, нећемо ваљда сједити код куће! Различити 
какви јесмо, бирамо и различите локације. Избор и 
није нарочито велик. Ријетко се деси да се у граду 
одржава неки добар концерт познатијег умјетника.
Како, дакле, нема концерата и сличних догађаја, 
осуђени смо на кафиће које нам град пружа, двије
(пропале) дискотеке и један рок клуб+једно атом-
ско склониште, од миља названо „Гето”. Како је 

дошла зима, а с њом и цркавица од хладноће, из- 
губили смо ону најбезболнију опцију, необавезну 
шетњу  кроз град. Љето је сада само једна лијепа 
апстрактна мисао. Ко жели бити виђен и успут се 
угушити у гужви, отићи ће у Соколски. Они који 
желе шминкерску атмосферу, са обиљем „попула- 
рне” музике, изабраће Кајак, Хард Рок или можда 

Ханиоти. Они који желе послушати неку свирку, 
одлазе у Оназис. Најповученији одлазе у кино или 
негдје на чај, а онда, равно кући. Љубитељи пар- 
тија су прошли најбоље од свих, јер имају Space, 
Мистер X, затим Бумеранг суботом. Некада смо сви 
одлазили у Бумеранг, посебно петком, али су нас 
одатле отјерали неки нови клинци, истим стилом 
којим смо и ми отјерали старије генерације.  Ипак, 
занемарићемо све недостатке, најбитније је да нам 
је угодно с онима са којима смо вани.
 Како смо различити, бирамо и различите 
групе људи са којима се дружимо. Можда би било 
занимљиво некад изаћи са неким ко је у сасвим 
другачијем фазону од нас. Јер, ма колико нам се 
разликовала мјеста за излазак, колико се међусобно 

презирали због музике коју слушамо  једно ипак 
стоји. Сви излазимо са истом жељом, а то је да се 
добро проведемо, заборавимо на  проблеме које 
имамо, да се заљубимо или, једноставно, заварамо 
вријеме. Дакле, остало су само нијансе. Суштина 
је, још увијек, иста.

Gdje izlazimo

Groznica gimnazijal~eve ve~eri

Сања Кобиљ

Је
дна од гимназијалских журки
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 Када је отворена 1794. године 
у Паризу, елитна Политехничка 
школа је замишљена као акаде- 
мија најбољих студената науке 
и математике за уна- 
пређење нације. Мно-
ги  њени ученици су 
доспјели на списак 72
генија, уписан на Ај- 
фелову кулу и поста- 
ли су  чланови Акаде-
мије у држави пред- 
водници борбе за 
равноправност жена, 
али на на том списку 
није било Софи Жер- 
мен, коју многи смат-
рају дамом са најснажнијим 
интелектом који је Француска 
икада имала. 
 Софи Жермен (Sophie Germain) 
је рођена 1. априла 1776. као 
ћерка успјешног трговца Амбро- 
аза Франсоа Жермена. Дјевојка 
је завољела математику читајући 
књигу Жана Етијена Монтикла 
„Историја математике” . Софијин 
отац је био згранут. Убјеђивао ју 
је да наука није за жене. Тумачио 
је обичаје у Француској, према 
којима би Политехничка школа 
морала бити мјесто резервисано 
за мушкарце. Према причању 
породичног пријатеља Жермено- 
вих, грофа Гуљелмоа Либри–
Каручи да ла Сомађа, на крају 
јој је одузео свијеће, покриваче 
и уклонио свако гријање, поку- 
шавајући да ћерку одврати од 
учења. Пријатељима су говорили 
да је Софија слабог здравља.
 У Жерменовој кући су охраб-
риване приче попут оне о про- 
машеној каријери Марије Агнеси 
(Agnesi, Maria Gaetana, 1718 – 
1799), рођене у Милану, која 
је одбијена на мјесту предавача 
на универзитету у Гетингену. Та 
„несретница” је била чудо од 
дјетета. У деветој години је пи- 
сала, читала и говорила итали- 
јански, француски, латински, 
грчки, њемачки, шпански и хеб-
рејски. Прво ћерка математичара,  

а затим   један  од најбољих ма- 
тематичара у Европи, све узалуд.
Постала је позната по својим 
радовима о тангентама на кривим  

линијама, а једна крива је 
злонамерно  преведена на
енглески као Вјештица 
Агнеси: y= а3/(x2 + а2). На 
италијанском криве линије 
су се звале versiera, што је 
ријеч изведена од латин- 
ског вертере (окретати се),  
која личи на скраћеницу 
avversiera, или „зла жена”, 
надимак који је касније 
свугдје пратио госпођу М. 
Агнеси. 

  Још је трагичнија судбина 
Хипатије (Hipparchia), Кратове 
жене, бриљантне математичарке 
из Александрије у периоду анти- 
чке Грчке. Објашњавајући дога- 
ђаје након Сирилове завјере 
против Хипатије, историчар Ед- 
вард Гибон је писао: „ ...у време 
предускршњег  поста, Хипатија  је 
била истргнута из својих кочија, 
потпуно разголићена, одвучена 
у цркву и искасапљена рукама 
окрутних... фанатика; месо јој је 
била скинуто са костију помоћу 
оштрих љуштура шкољки, а њени 
удови су бачени у пламен.”
 Од госпођа се није очекивало 
да студирају математику, већ 
само да дискутују на ту тему, 
искључиво у оквиру љубазне 
конверзације. За младе дјевојке 
су бирани посебни писци. Фран- 
ческо Алгароти је био аутор дјела 
„Сер Исак Њутнова филозофија 
за даме“, које је пажљиво, кроз 
љубавни разговор маркизе и 
њеног саговорника, објашњавало 
Њутнова открића: „Не могу а да 
не помислим... да је ова пропор-
ција квадрата растојања између 
тела...примећена чак и у љубави. 
Тако после осам дана одсуства 
љубав постаје шездесет четири 
пута слабија него што је била 
првог дана.“ Поражавајуће саз- 
нање за г. Жермена било је да му 
ћерка не чита  „дјела за даме” .  

 Софи је ипак студирала. Под 
псеудонимом г. Антоана Ла Бланка 
добијала је предавања и задатке и 
сваке недјеље предавала све боља 
рјешења Академији. Након неколико 
мјесеци, супервизор курса Жозеф  
Лагранж је открио подвалу. Лагранж, 
један од најбољих матматичара XIX 
вијека, имао је разумијевања и 
услиједио је успјешан рад Софи  у 
теорији бројева. Затим је дошло до 
преписке „Ла Бланка” са краљем  
бројева Карлом Фридрихом Гаусом. 
Допринос Софи Жермен је могао  
остати  приписан мистериозном Ла 
Бланку да није било Наполеона. 
Након инвазије на Пруску 1806, 
бојећи се да француски војници 
могу убити њеног  хероја, Гауса, Со-
фи Жермен је интервенисала код 
свог пријатеља генерала Пернтија. 
Услуједила је кореспонденције Гау- 
са и Софи, што је инспирисало њен 
рад у математици. Тада је започела 
богату каријеру физичара.
 Развила је модерну теорију 
еластичности и описала стабил- 
ност орбита у Сунчевом систему на 
основу чега је (Адамс) откривена 
планета Нептун.
 За свој рад у области вибрација 
еластичних површина и у области 
Фермаове посљедње теореме (тео- 
рија бројева), Софи је добила меда- 
љу Француског института. Постала  
је  прва  жена  која је посјећивала 
предавања у Академији , а која није 
долазила као супруга неког члана. 
Залагањем Карла Гауса, добила  би 
почасну титулу  Универзитета у Ге- 
тингену,  али  је  1831. трагично 
умрла од рака дојке. Па ипак, када 
је државни службеник Француске 
правио посмртни  извјештај назвао 
ју је rentiere – annuitant  (неудата 
жена без професије),  а не mathe- 
maticienne. Након подизања Ајфело- 
ве куле, име генијалне жене Софи 
Жермен није се нашло на списку 
седамдесет два генија, можда из 
истог разлога због којег Марија 
Агнеси нија могла постати чланом 
Француске академије. 

Nauka

Sofi @ermen (1776-1831)

Растко Вуковић

Sophie Germain
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О     смишљен и створен заједничким радом  
професора и ученика  наше школе, у Гим- 
назији је  промовисан  „Електронски приру-

чник за програмски језик Pascal”. Аутори 
овог пројекта су: професори ин-
форматике  Жељко Грбић и Ду-
шко Миленчић, студент и 
бивши гимназијалац Ди-
но Косић и ученик 
Димитрије Чвокић. 
За техничку обраду 
побринули су се 
Александар Саша 
Врањеш и Сузић
Бојан. Диза- 
јнерско рјеше- 
ње остварио је
је  Александар 
Гаћановић, уче-
ник Гимназије.
      Поразговара-
ли смо са проф.
Жељком Грбићем
и од њега добили 
све потребне ин- 
формације везане 
за овај пројекат.
  Професор Грбић: 
На CD-у се налазе:  
„АБЦ приручник” (садржи 
објашњење за линијску, раз-
гранату  и  цикличну  структуру), 
ријешени задаци, као и задаци за самосталан 
рад. Корисник може  да одабере задатак, погледа 
га и копира у окружењу  Windows Pascal-а, а ако 
жели може да га копира и у DOS-у. На CD-у се 
такође налазе и примјери које су радили ученици 
Гимназије за Инос 1998. и они су подијељени 
према области коју су обрађивали (занимљивости, 
природне науке, свијет умјетности...).
 Уз  претходно споменути садржај, на овом CD-
у се  налазе и примјери из графике које је урадио 
ученик четвртог разреда, Димитрије Чвокић, 
најбољи математичар наше генерације. На питање 
какве су предности овог начина учења, Димитрије 
каже: „Овакав тип едукације је један посебан вид 
напретка, не само у образовању, него и у цјелоку-  
пној  размјени информација. Велика предност су 
брзина и економичност, као и дизајн  који омогу- 
ћује ученицима да неке ствари много лакше и  
једноставније прихвате, него учећи из књига у 
којима није постигнут практичан и визуелан приказ 
информација који смо ми овим CD-ом постигли.“   

Који је значај  PASCAL-а ?
 Професор Грбић: Почеци програмског језика 
PASCAL-а везани су за 1971. годину  и његовог 

творца, Клауса Вирта. Основни задатак  
PASCAL-а је да ученике научи тех- 

ници израде програма. Зато се 
и данас, послије тридесет и 

више година, PASCAL учи  
у средњој школи и на 

факултету. 
Како ученици мо- 
гу да користе  
овај CD?
  Професор 
Грбић:Основе 
PASCAL-а су ту. 
Намјена овак- 
вог медија је- 
сте да ученици
виде тачно ис- 
писане  програ- 
ме, као и оне ду-  
же које нису 

практични за ку-
цање.   

Који су то нови 
облици учења?

 Професор Грбић: 
Прво су постојале табла и 

креда; наставу информатике 
водио сам објашњавајући све 

на табли. Затим смо  почели  радити 
са књигама и приручницима. Објавио сам 

двије књиге: „Програмски језик PASCAL-приручник“ 
и „АБЦ приручник“. Онда  смо добили  рачунаре, а 
сада су се појавиле и  електронске књиге. Оне се 
могу налазити на  интернету  или на  CD-у. У нашем 
примјеру имате оба облика, јер се у  склопу  уговора са 
нашим спонзором, Општином града Бањалуке, налази 
и  договор да се цјелокупан садржај CD-а постави и 
на, ученицима већ добро познат сајт  Знање.орг. 
  Значај овог пројекта...
  Професор Грбић: Овај  пројекат свакако 
представља новину на нашим просторима. Први пут  
средњошколци раде пројекат овог типа. Успјех је 
бањалучке Гимназије да се наметнула као вођа у изради 
мултимедијалних CD-ова. Ово је већ седми  CD који је 
екипа садашњих и бивших ученика школе  урадила у 
току овог полугодишта. Предност овог рада се огледа и 
у чињеници да је присутна повезаност ученика. Њихова 
веза није прекинута одласком из  Гимназије, него је 
пренос знања и дање присутан,  и даље су они гимна-  
зијалци.                                                      С. К.

ELEKTRONSKI  PRIRU^NIK ZA 
PROGRAMSKI  JEZIK PASCAL
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У Риму је 7. децембра по петнаести пут одржана 
годишња церемонија додјеле награда Европ- 
ске филмске академије. Већина награда уру- 

чена је Педру Алмодовару за Причај са њом (Hable 
Con Ella) – оне за филм, режију и сценарио – чиме 
је овај поновио успјех Све о мојој мајци (Todo 
Sobre Mi Madre) из 1999. док је најбољим филмом, 
снимљеним ван Европе, проглашена палестинска 
сатира Божанска интервенција  Елаје Сулејмана. 
Ипак, мени најзанимљивији добитник био је Ахмед 
Имамовић чији је 10 минута почашћен титулом 
најбољег европског краткометражног филма. 10 
минута је премијеру доживио на овогодишњем 
Сарајевском филмском фестивалу, на коме је но- 
минован за награду коју је 7. децембра и освојио. 
10 минута смјештен је у 1993. и посматра паралелне 
временске токове од по десет минута у Риму и 
Сарајеву. И док у Риму један Азијат чека израду 
фотографија, у окупираним Сарајеву дјечак,  који 
покушава доћи до хљеба и бензина, затиче при 
повратку у стан своју породицу мртву у тренутку 
када Азијат гледа фотографије. Непрекинути ка- 
дар који прати дјечаково кретање између разру- 
шених небодера технички и дјелимично поетски, 
затварајући га у бетонски лавиринт из кога нема 
излаза, коме поглед ка небу испуњавају бомбе и 
страх, је фасцинантан, али је та страна овог крат-
ког филма једина и задовољавајућа. Основни 
проблем је сама сценаристичка замисао. Компа- 
рација слике ратом уништеног идиличног простора 
може се, у најбољу руку, искористити као увод у 
дугометражни филм или комплетан једноминутни 
филм, јер се у ограниченом времену ниједан 
постављен проблем не може развити. Финална 
досјетка потпуно је неодговарајућа овој форми 
наметнувши као тематски оквир временске 
релације и вријеме само по себи које није 
дотакнуто. Управо снага коју проблем временске 
подударности и судбине посједује неконтролисано 
је  срушила и антирантну поруку, оно чему су 
аутори тежили. 10 минута много је више филм о 
значењу неколико секунди било чијег живота него 
о рату, јер је сарајевска секвенца, носилац ратних 
конотација, могла бити замјењена неком од мора 
модерног друштва. Овај ниво је непланиран. Зато 
што су Имамовићеви закључци и закључци његовог 
сценаристе, Срђана Вулетића, о  теми времена у 
10 минута дубоки колико и фотографије римских 
знаменитости испред којих се налази споменути 
Азијат. Такође, поредећи сунчани Рим и облачно 
Сарајево, Имамовић даје сигнале да ће се филм 
кретати ка антиратној поруци те чини  финални 
призор раскрвављене породице предирљивим и 
тако стишава његову застрашујућу атмосферу. 

Сама антиратна порука је недовољно потресна, јер 
римска секвенца не исијава довољно среће из себе. 
10 минута  би  функционисао као  снажније оства- 
рење да је сачињен од искључиво сарајевске приче. 
Награда коју је добио, Имамовићу  пружа  шансу 
за снимање цјеловечерњег остварења.
 Оно што интригира је синопсис који је написао. 
Два љубавника,  један  Бошњак и један Србин, 
налазе се у Сарајеву  у  тренутку када оно бива 
окупирано. Постоји опасност да након Тановићевог 
тријумфа са Ничијом земљом  босански филм буде 
искључиво идентификован као ратни желећи ре- 
призирати тај тријумф или бојећи се да не изгуби
задобијену позицију. У оваквој ситуацији, Имамо- 
вић се, слутећи на основу познатог  синопсиса, 
може појавити као аутор који ће разријешити такав 
Гордијев чвор, проширивши теме ван националног 
сукоба  и показујући иностраној филмској јавности 
да босански филм завређује пажњу која му се 
поклања и да може пружити и више него што они 
од њега очекују. Зато и свакако  јесте значајно то 
што је Имамовићдобио шансу да тај цјеловечерњи 
филм реализује уз помоћ награде која, иако није 
заслужена, свакако јесте добродошла.

Дане Комљен ИИ2

Прошле  године, у издању Служ- 
беног гласника РС изашла је по-
ентилистички надахнута књига 
критичких приказа савремене 
књижевности “На први поглед” 
Живка Малешевића, истакнутог 
књижевног критичара и профе- 
сора бањалучке Гимназије.

„...Малешевићева књига је у ствари  нарочит  албум  
брзих, полариод књижевнокритичких снимака, пр- 
вих процена који, на такав начин сачувани од за-
борава, у ствари представљају, с једне стране из- 
вештај о неким минулим књижевним сезонама, а са 
друге јесу увод у евентуална исцрпнија читања и
аналитичка поређења. И намах се, када Малеше- 
вићеву књигу читамо исцела, мења основна пер- 
спектива, ефемерност није више у фокусу, већ па- 
жњу почиње да привлачи начин на који селектује 
и систематизује своје књижевнокритичке текстове 
и како од њих ствара своју слику књижевности. 
Опредељујући се за позицију критичара који не 
верује официјелним књижевним порецима, Мале- 
шевић са подједнаком енергијом пише о већ про- 
вереним песничким и приповедачким именима 
(додајући томе и понеки текст  о  својим колегама 
критичарима и историчарима књижевности) и о 
онима који ће, евентуално то бити, ако буду. Сав- 
ремена српска књижевност, са примерима узетим
са различитих геопоетичких страна, у Малешеви- 
ћевом компендијуму критичких текстова показује 
се као врло витална и поетички разноврсна језичка 
уметност...

(Избор из рецензије Михајла Пантића)

10 МИНУТА






